



## Holocaust-affirming conference opens in Indonesia

AFP | June 12, 2007

JIMBARAN, Indonesia (AFP) - A unique conference aiming to promote religious tolerance and affirming the reality of the Jewish Holocaust opened Tuesday in Indonesia, the world's most populous Muslim nation.

The conference on the resort island of Bali, attended by rabbis, Holocaust witnesses and Muslim leaders, is styling itself as an "anti-conference of Tehran", where a December 2006 meet cast doubt on the genocide of Jews during World War II, triggering worldwide condemnation.

Chairing the discreetly-organised conference is former Indonesian president Abdurrahman Wahid, known as Gus Dur, a moderate Islamic leader known to take courageous positions in Indonesia, where Muslims are known for their tolerance but small hardline groups still hold considerable political sway.

"Although I am a good friend of Mahmud Ahmadinejad, I have to say he is wrong," Gus Dur told the conference, referring to the Iranian president's dismissal of the Holocaust as a myth.

"He falsified history ... I believe the Holocaust happened," he said.

The former president has been a member of the Tel Aviv-based Shimon Peres Peace Institute since 1984 and has drawn fire for his support for direct trade relations between Indonesia and Israel.

Rabbi Daniel Landes, director of the Institute of Jewish Studies in Jerusalem, said that despite Indonesia's lack of diplomatic relations with Israel, he felt comfortable here.

It is very rare to see rabbis speak in Indonesia -- let alone an Israeli rabbi.

"Since most of the stories of the Holocaust took place in the West, there are not that many natural witnesses within Muslim countries who can say we know the facts to be true," Landes told AFP.

The media were banned from announcing the one-day conference ahead of its opening.

C. Holland Taylor, the chief executive officer of the US-funded LibForAll foundation which organised the conference, told AFP that the Hindu-majority island of Bali was chosen as host because it has itself been a victim of extremism. Muslim extremist attacks in Bali in 2002 left 202 people dead.

"This conference is focusing on all forms of violence conducted in the name of religion," he said.

## L'existence de l'Holocauste réaffirmée lors d'une conférence en Indonésie

LEMONDE.FR avec AFP | 12.06.07 | 16h13 • Mis à jour le 12.06.07 | 17h09

Une conférence visant à promouvoir la tolérance religieuse a réuni, mardi 12 juin, à Bali, rabbins, témoins de l'Holocauste, responsables musulmans et leaders religieux hindouistes et bouddhistes. Ses organisateurs l'ont présenté comme une "anti-conférence de Téhéran", lors de laquelle, en décembre 2006, le génocide des juifs durant la deuxième guerre mondiale avait été nié, suscitant l'indignation.

*Même si je suis un bon ami de Mahmoud Ahmadinejad [le président iranien], je dois dire qu'il se trompe (...) il a falsifié l'histoire",* a déclaré l'ancien président indonésien Abdurrahman Wahid, un leader islamique modéré, qui présidait le colloque de Bali.

### L'INDONÉSIE, "CIBLE" DES NÉGATIONNISTES

*"Nous avons choisi Bali car Bali fait partie de l'Indonésie, le plus grand pays musulman du monde, et car Bali a été la cible du terrorisme [attentats en 2002 et 2005], et cette conférence vise toutes les formes de violences perpétrées au nom d'une religion",* a indiqué Holland Taylor, le président de l'ONG américaine Libforall qui milite pour une plus grande tolérance religieuse, organisatrice de l'événement.

*"Il s'agit d'une occasion unique de briser les stéréotypes qui sont enracinés dans le monde musulman, a estimé Abraham Cooper, un rabbin américain du centre Simon-Wiesenthal, pour qui l'Indonésie représente une "cible" pour les négationnistes. Ce qui s'est produit en Europe est très lointain, quand vous n'avez pas de présence juive, quand il y a des sites Web négationnistes, alors la population devient plus vulnérable."*



Le leader spirituel hindou Sri Sri Ravi Shankar, l'ancien président indonésien Abdurrahman Wahid et le rabbin Daniel Landes, directeur de l'Institut d'études juives de Jérusalem, lors d'une conférence sur la tolérance religieuse, mardi 12 juin 2007, à Bali.